



MARKET DAY

JOUR DE MARCHÉ

LES GRANDES MANŒUVRES – FROM SPECIALIZED ENCLOSURE TO PUBLIC SPACE

The project begins instantaneously with the creation of a worksite huts area providing the whole urban development zone and financing the transformation of the fire station. The Grandes Manœuvres association coordinates all stakeholders (public, private, inhabitants) and leads every step of the process, from funding to implementation.

The project spreads out from the courtyard. In the pioneer phase, public space appropriation through field-based produced urban furnitures reveals the site potential and its community vocation.

According to an incremental strategy, buildings are gradually colonised and refurbished at a minimum level with an economical view, and so that they respect the monument authenticity. The new functions slip into the existing buildings, taking advantage of their architectural qualities, and bring to life the site in resonance with the spirit of the place.

The participatory dynamic strengthens the site attractiveness and reinstalls the fire station in its quarter even before the firemen departure, which enables the installation of the activities making the site radiating in the city.

LES GRANDES MANŒUVRES – DE L'ENCLOS SPÉCIALISÉ À L'ESPACE PUBLIC

Le projet démarre instantanément par la création d'une base de chantier qui dessert toute la ZAC et finance la transformation de la caserne. L'association Les Grandes Manœuvres coordonne tous les acteurs (publics, privés, habitants) et mène toutes les étapes du processus, du financement à la mise en œuvre.

Le projet se déploie à partir du cœur d'îlot : dans la phase pionnière, l'appropriation de l'espace libre à travers le mobilier urbain produit in situ par les habitants révèle les potentialités du site et sa vocation collective.

Selon une stratégie incrémentale, les bâtiments sont progressivement colonisés et réhabilités à minima dans un souci d'économie et de respect de l'authenticité du monument. Les nouvelles fonctions se glissent dans l'existant profitant de ses qualités architecturales et le site s'anime en résonance avec l'esprit du lieu.

La dynamique participative renforce l'attractivité du site et réinscrit la caserne dans son quartier avant même le départ définitif des pompiers qui permet l'installation des activités « traînantes » qui ouvrent le site sur la ville.

Les Grandes Manœuvres



WATERING

ARROSAGE